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Mansukh Patel, loco-burgemeester B. Jeene, Prof. dr. C. Waaijman en Savriti McCuish ontsteken de vlam
Foto: Willemien Geboers
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Ook een Zeepbel plaatsen??
Heeft u ook een niet-commerciële boodschap
of oproep voor alle Bottendalers?
Plaats dan een Zeepbel! Mail uw korte tekst
naar dezeeheld@yahoo.com.

De ruimte is beperkt!

Op zondag 19 september is de jaarlijkse
zeskamp in de speeltuin ’t kraaienest ge-

houden. Het was de 3e keer dat dit evenement
in Bottendaal plaats vond. Ongeveer 45 kin-
deren, in de leeftijd van 6 t/m 12 jaar, bonden
de sportieve strijd met elkaar aan. Er waren 6
verschillende onderdelen; klomplopen, touw-
trekken, een hindernisbaan, zaklopen, ballon-

lopen en uiteraard de beruchte zeephelling.
Het viel dit jaar ook niet mee om snel die hel-
ling op te komen! Aan het eind van demiddag
werden de twee winnende teams gehuldigd.
Het was een zeer sportieve en geslaagde
middag.

Sanne van Burk

Zeskamp in speeltuin ’t Kraaienest

Bottendaal.nl zoekt versterking
Oor en oog voor Bottendaal? Schrijf en werk
mee aan bottendaal.nl, hét internetportaal
voor de wijk!
Bel met Paulien Driessen ( 024 – 360 60 81 of
06 – 513 970 89 ) of mail naar redactie@bot-
tendaal.nl Alle hens aan dek!

Wijkblad De Zeeheld
groeit en bloeit. De redactie bestaat uit en-
thousiaste Bottendalers met hart voor de wijk.
We zijn hard op zoek naar creatieve schrij-
vers die verder kijken dan hun straat lang is.

Vind je het leuk om te schrijven, of heb je een
ander idee voor een bijdrage? Heb je twee
avonden per maand over om te vergaderen?

Mail dan naar dezeeheld@yahoo.com

Check Nijmegendirect.nl !
Voor betrokken Nijmegenaren die samen een
nog betere stad willen. Mensen vertellen in
woord en beeld over hun ervaringen als Nij-
megenaar. Over hun belevenissen in deze
prachtige stad. Over wat ze vinden van wat er
gebeurt. Ze zijn kritisch: wat mist er nog in de
stad? Wat gaat niet goed of niet snel genoeg?
Maar altijd voel je in hun verhalen hoe trots ze
zijn opNijmegen, hún stad.Meedoen?Meld je
aan, bevestig je account en plaats je artikel.

Badmintonclub HWP zoekt nieu-
we leden
Badmintonclub HWP zoekt nieuwe leden
(met ervaring). Ze spelen in sportzaal Botten-
daal op vrijdag van 17.00-18.00 uur. Iets voor
jou ? Kom gerust een keer proefdraaien!
06-30270559
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Door: Alphons Backx

O
p de eerste vergadering na de vakantie is met Jeannette Stevens
(wijkbeheer) en Annemarie Cobussen (gemeente Nijmegen)
gesproken over het parkeerbeleid in de wijk. Op het ontstaan

van de (vooral nog lege) parkeerplekken bij de Titus Brandsma Me-
morial hebben zowel de gemeente als de BOB geen invloed uit kunnen
oefenen. Het gaat om een particulier stuk grond.Wel is er voor een se-
lect publiek een informatiebijeenkomst geweest. De gemeente wil dat
het stuk dat aansluit op het Keizer Karelplein goed verlicht wordt. Het
is een plek waar in het verleden vaak sprake is geweest van (drugs-) over-
last. Of de huidige opzet van het project daar niet ook weer aanleiding
toe geeft, zal nog moeten blijken.

Het parkeerpaaltjesproject binnen de wijk roept nog vele vragen op. Het
is niet duidelijk hoe vermen nu is gevorderd en of het project afgerond is
voor 31-12- 2010. De parkeerpaaltjes die als overbodig aangemerkt zijn
zullen verdwijnen en alleen dan terugkerenwanneer dat tot parkeerover-
last leidt. Dit conform de eerder gemaakte afspraken met de BOB. In de
Ruyterstraat ter hoogte van de kapsalon zijn de paaltjes na gebleken over-
last inderdaad teruggeplaatst. We hopen dat dit project snel afgerond
wordt zodat we het effect ervan kunnen beoordelen.

De onderdoorgang naast coffeeshop Ketama en café Thuis in de Ruyter-
straat, zal veiliger gemaakt worden. Hoe is nog niet duidelijk. De par-
keerplaats achter de onderdoorgang (bereikbaar via de Schoolstraat)moet
beter verlicht worden gezien het ‘laad en los verkeer’van de bezoekers van
de coffeeshop.Dit stuk van deRuyterstraat kent ondertussen zeer veel ver-
keersbewegingen en de daarbij horende overlast.

Op 5 oktober is wethouder wijkzaken Turgay Tankir samen met wijk-
manager Erik van Ewijk te gast bij de BOB.Naast kennismaking zullen
we ook een aantal actuele zaken bespreken, waaronder het bestem-
mingsplan van de Castellastraat, vooral nu de aanvraag voor uitbreiding
van BSO deVuurtoren is afgewezen door de commissie Beeldkwaliteit.

Vanuit BIOTEXT (plangroep die met de letters van Biotex, vroeger op
de Dobbelmanfabriek, een kunstwerk wil plaatsen op het Behrens I ge-
bouw van het Dobbelmancomplex, aan de zijde van de Graafseweg)
komt de mededeling dat de bouwvergunning is aangevraagd. Overleg
met de VvE wordt voortgezet.

De besteding van de Gouden- Piramide prijs 2009 laat nog op zich
wachten. Na 1 bijeenkomst is de betrokkene vanuit de gemeente naar
een andere functie vertrokken, de opvolger heeft nog niet van zich la-
ten horen. De BOB probeert inmiddels contact te leggen met de ge-
meente en stimuleert verder de bewonersgroepen van het complex nog-
maals in contact te treden met de gemeente om samen tot een zinvolle
en duurzame besteding van dit geld te komen.

Tot onze spijt heeft Paulien Driessen te kennen gegeven dat ze stopt
met haar werkzaamheden voor de BOB. Ze blijft nog wel actief bezig

met de website, die overigens nog steeds op zoek is naar redactieleden.
Na het vertrek van Paulien zoekt ook de BOB versterking.Wie zich be-
trokken voelt bij de wijk en zich wil inzetten voor onze gezamenlijke
belangen, is van harte welkom. Belangstellenden kunnen zich melden
via de website www.bottendaal.nl n
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Toen Wim de Natris in Bottendaal kwam wonen was het,

in zijn eigen woorden, “nog een gribuswijk”. Nu, meer dan

35 jaar later, is zijn leven nauw verweven met de recente

geschiedenis van de wijk. Gesprek met een kunstliefhebber,

galeriehouder, BOB-lid en bovenal betrokken wijkbewoner.

Door Gert Olthuis

M
idden in de roerige jaren ’60 be-
landde De Natris vanuit Eindhoven
in Nijmegen om er kunstgeschiede-

nis en filosofie te gaan studeren. Toen hij met
zijn vriendin wilde gaan samenwonen, kwam
het goed van pas dat zijn huurbaas, dochter
van een aannemer, nogal wat huizen in Bot-
tendaal bezat. Een handige kruiwagen om aan
een betaalbare woning te komen. In 1968
kwam hij zo in de Schoolstraat te wonen.“Veel
straten hadden een geheel eigen karakter,”mij-
mert De Natris. “Als er iemand was overle-
den, werd er met de pet rond gegaan om na-
mens de straat een krans te kopen.” Hij

herinnert zich ook nog goed hoe hun hele
huis versierd was met slingers en ballonnen
toen ze na de geboorte van hun eerste dochter
thuis kwamen uit het ziekenhuis. Toen er een
tweede kind geboren werd, ontstond er be-
hoefte aan een groter huis. In 1976 kochten ze
het pand aan de Van Dulckenstraat waar De
Natris nog steeds woont.

Kontakt
Zodra De Natris in Bottendaal ging wonen,

raakt hij betrokken bij de wijk. Voor hem een
vanzelfsprekendheid.“Ik ben altijd heel ergmet
de buitenwereld bezig geweest,” licht hij toe.“In
die tijd was het buurtwerk bezig te inventarise-
ren waar er behoefte aan was en wie zich zou

willen inzetten voor de wijk.” De Natris heeft
toenmet een aantal anderen het wijkblad Kon-
takt opgezet.Dat kwamdestijds elkemaanduit.
“Voor de deadline zaten we regelmatig tot diep
in de nacht,met een krat bier onder handbereik,
op typemachines het blad te maken,” vertelt hij
met een glimlach. Tot 1979 zou hij bij Kontakt
blijven. “We waren een tamelijk autonoom
clubje enwilden op onzemanier betrokken zijn
bij de samenleving. Onenigheid met de Raad
voorMaatschappelijkOpbouw en gedoemet de
drukkermaakten dat de redactie vond dat haar
onafhankelijkheid bedreigd werd,” legt De Na-
tris uit. “We hebben een nieuwe redactie ge-
zocht en zijn zelf gestopt.“Maar de betrokken-
heid bij de wijk, die is gebleven.

Betrokkenheid
Die betrokkenheid komt bijvoorbeeld tot

uitdrukking in De Natris’ interessante visie
op de spoorkuil aan de zuidkant van de wijk.
“Ik zou er een park maken met een grote
parkeerkelder er onder. Een veel betere plek
dan onder de Van Schaeck Mathonsingel,”
vindt hij, “en waarom zou dat hier niet kun-
nen?” Zijn betrokkenheid leidt ook wel eens

You bèèèèèètter not enter! Lobke Burgers in Galerie de Natris Met toestemming van Lobke Burgers/Galerie De Natris

foto: Willemien Geboers

Bottendaler Wim de Natris over vroeger en nu

De wijk, dat ben je zelf



tot teleurstellingen. Al jaren is hij betrokken
bij het Biotext-project, bedoeld voor een
kunstwerk in het Dobbelmanbuurtje. “Er is
geld en er is samen met de bewoners gekozen
voor de Nijmeegse kunstenaar Gerard Koek
die het werk mag maken,” zegt De Natris.
Maar nog steeds zijn er mensen die hobbels

opwerpen. “Snap jij het?” vraagt hij zich ver-
twijfeld af.

De wijk en haar bewoners
“Bottendaal heeft een groot stedenbouw-

kundig voordeel,” legt de Natris uit. “De wijk
is niet groot en duidelijk begrensd en dat

maakt het een overzichtelijk en niet al te in-
gewikkeld stadsdeel.” En hoewel Bottendaal
veel bewoners herbergt op een klein gebied“is
de samenwerking tussen oud, jong, zwart en
wit altijd een heel sterk punt van de wijk ge-
weest” zegt hij.“Een wijk leefbaar houden,” zo
is de ervaring van De Natris, “hangt puur af
van de inzet van haar bewoners.”Verontwaar-
digdmerkt hij op dat hij ziet dat die inzet niet
meer vanzelfsprekend is.“Nieuwkomers reali-
seren zich te weinig dat de gribuswijk van toen
zo populair is geworden dankzij haar bewo-
ners, die in de jaren ’70 en ’80 streden voor be-
houd van de wijk en stadsvernieuwing af-
dwongen. Als het destijds aan de overheid had
gelegen was Bottendaal verdwenen!” n

S
inds 1995 is de winkelruimte aan
de voorzijde van De Natris’ huis
aan de Van Dulckenstraat een ga-

lerie. Voorheen had zijn vroegere vrouw,
modeontwerpster en hoedenmaakster,
daar haar winkel en sierden hoeden en
kleding de etalage. Als docent aan de
Tehatex-opleiding (tekenen, handvaar-
digheid en textiele werkvormen), had
De Natris altijd al het idee “iets met die

ruimte te moeten.” Toen een bevriende kunstenaar vanwe-
ge haar vertrek uit Nijmegen nog een laatste tentoonstelling
wilde organiseren, bleek dat het begin te zijn van inmiddels
meer dan 15 jaar kunst in de Van Dulckenstraat. Van foto-
werk tot schilderkunst en installaties, het komt allemaal voor-
bij in De Natris’ galerie. “Als iemand spannend werk maakt
en ik vind het leuk dan laat ik het graag zien,” zegt hij er over.
Dromerig voegt hij er aan dat hij wel eens de gedachte had
dat Bottendaal zich zou kunnen ontwikkelen tot een wijk zo-
als het New Yorkse Soho, waar kunstenaars oude fabrieks-
panden en magazijnen omtoverden tot hippe ateliers en de
tegencultuur volop bloeide. De werkelijkheid beschikte an-
ders; waar de Bottendaalse fabrieken stonden zijn eenge-
zinswoningen en flats verrezen.

Galerie De Natris
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boven: Wim de Natris voor de deur van Galerie de Natris.

onder: De oude voorgevel in de Van Dulckenstraat.
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De oude woning aan de Graafseweg. foto: Rianne Janssen

Door: Rianne Janssen

O
ktober 2006. Met een knoop in m’n maag trek
ik voor de laatste keer de deur achter me dicht.
‘Dit was het dan’, schiet er door mijn hoofd.

Na ruim tien jaar in dit huis te hebben gewoond, ver-
trek ik als laatste bewoner, nooit zal iemand dit huis
ooit nog een ‘thuis’ noemen, het huis wordt afgebro-
ken. De keukenkasten zijn leeg, alle vuilniszakken weg-
gebracht en voor het idee heb ik toch nog maar even
gestofzuigd. Al een aantal maanden woon ik er in mijn
eentje, van de levendigheid die er ooit in het huis was,
is niets meer over. Een grote verhuiswagen staat voor
de deur, al mijn spullen zitten er in. Alles wat ik in die
tien jaar verzameld heb. Gek dat je tien jaar in één ver-
huiswagen kunt stoppen. Het past dan ook maar net.

Er zullen vast nog wel Bottendalers zijn die het zich
kunnen herinneren: Voordat het Dobbelman project
zijn definitieve vorm kreeg, stonden er aan de Graaf-
seweg vijf oude, ietwat verwaarloosde huizen. In één
van die huizen woonde ik en ik vertrok als laatste be-
woner, alle andere huizen stonden al een paar maanden
leeg, alleen de moskee was nog in gebruik.
Voordat ik verhuisde, ben ik in het stadsarchief gaan
rondneuzen of er nog iets te vinden was over mijn
huis. De opbrengst was teleurstellend. Er is één foto,
genomen door een snelheidscamera, waar een klein
stukje van de voorgevel te zien is. Verder vond ik een
foto van de opening van een slijterij in het huis ernaast,
in 1948. Ook vond ik de bouwtekening die bij de ge-
meente is ingediend om het huis te mogen bouwen in
1933. Voor de rest herinnert er niets meer aan dat sta-
tige huis dat er ooit heeft gestaan.

Maart 2007. De tranen rollen over m’n wangen. Ik sta
op de brug en kijk naar de plek waar gisteren mijn huis
nog stond. Het huis ernaast staat er nog en ik zie waar
de trappen hebben gezeten, ik zie de tegels in de bad-
kamer en in de keuken, de pastelgroene muren van de
gang. Datgene wat ik al acht jaar wist, is vandaag wer-
kelijkheid geworden. Het voelt alsof er een stuk van
m’n leven is weggevaagd

Doordat er in het huis naast ons ooit een slijterij ge-
vestigd was, hing er een uithangbord in de vorm van
een jeneverkruik aan de voorgevel. Met veel moeite heb
ik dit bord weten te redden van de sloop. Het hangt nu
in onze tuin en er groeit een mooie Toscaanse jasmijn
in. Zo heb ik dat huis dat ik zo lief had, toch nog een
klein beetje bij me en is er ook nog een klein stukje in
Bottendaal gebleven. Dat voelt goed. n

Probst Administratief is een kleinschalig
administratiekantoor in Bottendaal.

U kunt bij ons terecht voor:

– alle soorten belastingaangiften particulier én

ondernemer.

– belastingadvies op maat,

– bedrijfsadministratie en boekhouding

– uw persoonlijke administratie

Stijn Buysstraat 40 | 6512 CR Nijmegen

t: 024 323 00 99 | m: 06 45 32 45 27

info@probstadministratief.nl

belastingconsulentnummer 580 338
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Burendag
Burendag op het Dobbelmanterrein.

foto: Alphons Backx

Zo heeft een aantal bewoners van
het Dobbelmanterrein de hulp in-
geroepen van het Oranjefonds om
iets te kunnen organiseren rondom
het in hun ogen nog te lege plein. Er
is een brainstormsessie geweest
met een vrijwilliger van het Oranje-
fonds. Aan de hand van zeer ver-
schillende vragen en opdrachten
kwamen alle deelnemers aan het
woord over hun wensen voor dit
stukje Bottendaal.
Het heeft nog niet geleid tot de ge-
droomde ijsbaan, maar wel dat er op
zaterdag 25 september jl. door een
25 tal bewoners onkruid verwijderd
is van het plein. Uiteindelijk is er
geen beroep gedaan op de subsidie
omdat met koffie van de Globe,
taart van de lokale bakker en eigen
gereedschap de klus ook geklaard
kon worden. Na gedane arbeid liet
de zelfgemaakte soep zich goed
smaken en bij een drankje werd ver-
der gepraat over hoe dit initiatief een
vervolg gaat krijgen.

Door: Alphons Backx

B
uurten worden leuker, socialer en veili-
ger als buren elkaar ontmoeten en zich
samen inzetten voor hun directe om-

geving. Het Oranje Fonds wil mensen daarin
graag aanmoedigen en ondersteunen.
Vanuit deze visie is een nieuwe Nederlandse
traditie aan het ontstaan; de nationale buren-
dag. Sinds een aantal jaren is het elke derde za-
terdag van september nationale burendag.Dit
jaar zelfs breed uitgemeten in het journaal,
natuurlijk vanwege de deelname
van de kroonprins. Dat dit ini-
tiatief destijds door een grote kof-
fiebrander is gelanceerd doet er
eigenlijk al niet meer toe. Belang-
rijker is dat het nationale Oranje-
fonds zich bij dit initiatief heeft
aangesloten en voor een goed on-
derbouwd initiatief maximaal
500 euro subsidie beschikbaar
stelt. Ook in Bottendaal is dit jaar
op een aantal plekken iets met de
burendag gedaan, al dan niet met
behulp van het Oranjefonds.

Kijk op www.burendag.nl als je
iets wil gaan doen in september
2011 voor je eigen straat of
buurt. Wacht daar niet te lang
mee, want als je in aanmerking
wilt komen voor een subsidie
van maximaal 500 euro moet er
een plan gemaakt worden. Dat

Je zit er

warmpjes
bij

straat leeft en waar behoefte aan is. Ze kun-
nen ook inschatten of het gewenste haal-
baar is. Die 500 euro is natuurlijk niet be-
doeld voor een straatportie friet met kroket,
maar het kan wel een aanzet geven tot het
samen ondernemen van activiteiten waar-
door je de naaste buren beter leert kennen
en zo het gevoel van een veilige buurt, waar
je van elkaar weet, te vergroten. n

hoef je niet alleen te doen. Je kunt een be-
roep doen op vrijwilligers van het Oranje-
fonds die middels een brainstormbijeen-
komst naar boven halen wat er bij jou in de
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D
e herfst heeft duidelijk zijn intrede gedaan. In de
Natuurtuin zien we al een veelzijdigheid aanmooie
herfstkleuren en veel bomen en struiken die blad

verliezen. Met nog twee werkdagen voor de boeg zijn we
weer bijna toe aan de winterstop: achter de schermen staat
nog genoeg op het programma.

Werkplan 2011
Na overleg met de gemeente begin september zijn dui-

delijke afspraken gemaakt over de voortgangsvorm van be-
heer, onderhoud en inrichting van de Natuurtuin. Er komt
geen nieuw beheerplan.Wel eenWerkplan 2011met een la-
ger en haalbaar beheer – en onderhoudsniveau, een jaar-
planning van werkdagen en een nieuwe taakverdeling tus-
sen de tuinvrijwilligers en het wijkserviceteam van de
gemeente.
Er wordt kritisch bekeken welke deelgebieden we als speer-
punten willen behouden en welke gebieden mogelijk in het
beheer en onderhoud worden samengevoegd. Het wijkser-
viceteam van de gemeente zal meer ingezet worden voor de
grotere, arbeidsintensieve klussen zoals snoeiwerk en het
schoonhouden van de paden. Mogelijk gaat de DAR regu-
lier het vele afval en zwerfvuil verwijderen.

Probleemaanpak
Op korte termijn, eind oktober, wordt de zit-probleem-

hoek boven aangepakt. Na veel wikken en wegen is uitein-
delijk besloten deze hoek dicht te gooien en nieuw in te plan-
ten met botanische rozen. Dit betekent dat er geen
doorgaande routemeer is vanaf het bovenpad.We hopen dat
hiermee de vele overlast van hangjongeren en drugsdealers
voorgoed voorbij is.
De border buiten de tuin moet ook nodig worden aange-
pakt. Mogelijk wordt deze binnenkort ingeplant met per-
krozen uit de Van Schaeck Mathonsingel: die moeten daar
wijken vanwege de bouw van een ondergrondse parkeerga-
rage voor auto’s en fietsen.Het zou leuk zijn als dit lukt. Zo-

niet, dan wordt de buitenbor-
der voorjaar 2011 ingezaaid
met wilde bloemen.

Vrijwilligers
We hebben nog steeds een

tekort aan mensen en kunnen
alle hulp, ook voor een paar
uurtjes gebruiken. Dus heb je
tijd en zin om lekker buiten te
werken in het groen in je eigen
wijk?
Meld je dan aan voor de ko-
mende werkdag op zaterdag 6
november (Landelijke Natuur-
werkdag) van 10.00 – 14.00
uur, via
jackie.kersten@gmail.com of
3235678. Graag tot ziens. n

Herfstgroetjes,

Werkgroep Natuurtuin Botten-

daal, Lia, Willemien en Jackie

Natuur tu in Bot tendaal

Foto: Willemien geboers Zithoek vanaf het bovenpad

Foto: Willemien Geboers Buitenborder huidige situatie’
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Door: Frans Croonen

H
et eerder zo donkere plein voor de
kerk heeft duidelijk een transforma-
tie ondergaan. Aan alle kanten is

ruimte ontstaan, en de kerk is weer zichtbaar
vanaf het Keizer Karelplein. Nieuwe toe-
gangspoorten aan het plein en aan de Van
Trieststraat markeren het gebied.

Trots
Hettie Berflo van de Karmelkloosterge-

meenschap aan de Stijn Buysstraat leidt en-
thousiast groepjes belangstellenden rond.Kerk
en toegangspoorten zijn met vrolijke ballon-
nen versierd, en een ‘living statue’ van Titus
Brandsma maakt in vol ornaat een zwijgende
rondgang tussen de bezoekers. De deuren van
de kerk staan uitnodigend open. Binnen klinkt
vrolijke orgelmuziek, en lopen groepjes men-
sen langs de permanente tentoonstelling. ‘We
zijn echt trots op de Titushof ’ vertelt Berflo.
‘We zijn sinds 1994 bezig geweest om dit alle-

maal te realiseren en we zijn heel blij met het
resultaat. Het is echt mooi geworden’.

Vriendelijke ontmoeting
De twee nieuwe monumenten op plein

trekken de volle aandacht. Rechts staat de ge-
denknaald voor Titus Brandsma, ontworpen
door kunstenaarArie Trum.Aan de buitenkant
van de naald staan afbeeldingen van het gezicht
van Titus, aan de binnenkant staat tekst van
zijn hand. ‘Bijzondere tekst trouwens’ zo be-
nadrukt Berflo. ‘Titus schreef die toen de nazi’s
hem hadden opgesloten in Scheveningen.Om-
dat hij geen papier had schreef hij zijn tekst in
een bestaand boek. De gedrukte tekst en zijn
handschrift zie je daaromdus door elkaar gaan’.
Op de muur achter de gedenknaald staat in
plechtig Latijn de wapenspreuk van de orde
van de Karmel, met daaronder tegels met de
namen van alle Karmelgemeenschappen in de
wereld. Aan de andere kant van het plein
brandt de ‘World Peace Flame’, geflankeerd
door een muur met tegels met vredesteksten

uit alle religieuze tradities. Wat is de bood-
schap van het geheel? ‘Dat dit een plaats is van
vriendelijke ontmoeting, van vrede, rust en
bezinning’ antwoordt Berflo. ‘Voor iedereen’.

Groen
Het plein oogt in zijn nieuwigheid toch

ook nog wat kaal. Komt daar nog verandering
in? ‘Je zou denken dat alles nu af is maar dat
is helaas niet zo’ glimlacht Berflo. ‘Het kerk-
gebouw heeft een grondige buitenrestauratie
nodig die binnenkort zal starten. Maar ver-
dere aankleding van de Titushof komt er ook
nog. In het late najaar worden er bomen ge-
plant tussen het voorplein en het Keizer Ka-
relplein, en ook op sommige muren komt
nog begroeiing. Ook het monumentale toe-
gangshek dat in restauratie is komt weer te-
rug. Aan de achterkant komt er meer be-
planting als de kerkmuur aan de Van
Trieststraat gerestaureerd is’. n

De actuele ontwikkelingen rond de Ti-
tushof kruisen dit keer toevalligerwijs de
chronologie van de vaste rubriek ‘Des-
tijds in Bottendaal’. Dus: meer weten
over de architectuur en geschiedenis
van de Titus Brandsmakerk? Lees verder
op de achterkant!

Heden kruist verleden

Open huis en open hof

Zaterdagmiddag 2 oktober: de lucht is donkergrijs en er valt een kleine

spat regen. Maar dat houdt een gestage stroom bezoekers overduidelijk

niet tegen om deze open middag van de Titus Brandsmakerk en de nieuwe

Titushof te bezoeken. De hele wijk heeft eerder die week een flyer in de bus

ontvangen om te komen kijken. Ook uit andere delen van de stad zijn

mensen gekomen. Toevallige passanten met fietstassen vol boodschappen

stappen af en kijken nieuwsgierig rond, of pauzeren even bij het koffiestandje

Het vernieuwde voorplein voor de Titus Brandsmakerk foto: Willemien Geboers
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Zo´n twintig jaar lang was het Anti Discriminatie Bureau

(ADB) gevestigd aan de De Ruyterstraat in Bottendaal. Eer-

der dit jaar ging het ADB op in Ieder1Gelijk en verhuisde

naar een nieuw pand. Het behandelen van klachten op het

gebied van discriminatie blijft één van de hoofdtaken.

Door: Ans Aerts

O
p 13 september vond de feestelijke
opening plaats van het nieuwe pand
aan de Arend Noorduijnstraat. Het

gebouw zit strak in de witte verf en heeft een
frisse uitstraling. “We zijn erg blij met onze
nieuwe stek.Deze ruimte is ongeveer drie keer
zo groot als ons oude kantoor”, vertelt Ralph
Sluijs, consulent en trainer bij Ieder1Gelijk.
De nieuwe organisatie heeft niet alleen Nij-
megen als werkterrein, maar ook zeventien
andere gemeenten in Zuid Gelderland. “Het
vroegere ADB ontstond ongeveer 25 jaar ge-
leden, vanuit de Antifascisme-beweging in
Nijmegen”, vertelt Gina Plaggenborg, direc-
teur van Ieder1Gelijk. Sinds juni 2009 is er

een wet die bepaalt dat elke gemeente in Ne-
derland een onafhankelijke, professionele, an-
tidiscriminatie-voorzieningmoet hebben.Het
Nijmeegse ADB ging toen op in een nieuwe
stichting met de naam ‘Ieder1Gelijk’. “De
nieuwe benaming klinkt positiever dan de
oude en staat voor gelijke behandeling”, vertelt
Plaggenborg. De 1 slaat op artikel 1 van de
Grondwet, waarin staat dat iedereen gelijke
rechten heeft en dat discriminatie verboden is.

Stageplek vinden
Een leerling wordt gepest op school omdat

hij homoseksueel is. Een collega maakt regel-
matig ´grapjes´ over allochtonen en gehandi-
capten en gaat hiermee door, ook nadat hij
daarop is aangesproken. Je bent gehandicapt en

krijgt na een sollicitatie te horen dat het te las-
tig is om je aan te nemen.Dit zijn voorbeelden
van klachten die bij Ieder1Gelijk terecht ko-
men. De organisatie behandelt klachten op het
gebied van discriminatie vanwege iemands ge-
loof of herkomst, maar bijvoorbeeld ook van-
wege de seksuele voorkeur, leeftijd, geslacht of
een handicap. Een andere taak van Ieder1Ge-
lijk is registratie van klachten en meldingen.
Plaggenborg: “Lokale en regionale overheden
gaan met die signalen aan de slag en zetten er
beleid op uit.Als bijvoorbeeld uit een bepaalde
wijk veel klachten komen over homodiscrimi-
natie, dan is dat een signaal om daar iets aan te
doen.” De organisatie voert ook onderzoek
uit. Zo onderzoekt Ieder1Gelijk in opdracht
van de gemeente Nijmegen in hoeverre met
name Marokkaanse jongeren problemen on-
dervinden bij het vinden van een stageplek en
of hierbij sprake is van discriminatie. Verder
geeft Ieder1Gelijk voorlichting op scholen en
traint medewerkers van onder meer welzijns-
organisaties en de politie, zodat zij discrimi-
natie-incidenten kunnen signaleren en kun-
nen doorverwijzen naar Ieder1Gelijk.

In 2009 kwamen bij Ieder1Gelijk ruim hon-
derd klachten terecht. In 2010 zijn er tot ok-
tober al ruim 150 klachten gemeld. Het aan-
tal klachten dat wordt gemeld is slechts het
topje van de ijsberg. “We hebben een onder-

Directeur Gina Plaggenborg en voorzitter Gerd Prick.

Strijden tegen discriminatie

ADB wordt Ieder1Gelijk
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zoek laten doen naar het discriminatieklimaat
in Zuid Gelderland. Daarvoor hebben we zo’n
1200 mensen geïnterviewd. Eén op de vijf
geïnterviewden bleek in het afgelopen jaar
wel eens gediscrimineerd te zijn. Meestal be-
trof dit leeftijdsdiscriminatie”, aldus Plaggen-
borg. Vaak melden mensen niet dat ze gedis-
crimineerd worden.“Ze vinden het vervelend
om toe te geven, of redeneren dat het hoort bij
de huidige verharding van de samenleving.
Ook denken mensen dat melden niet helpt.
Maar melding heeft zeker zin. Door zijn ver-
haal te vertellen krijgt iemand erkenning voor
wat hem is overkomen. Ook helpt het om
zicht te krijgen op wat er speelt en er kan iets
aan gedaan worden.”

In Nijmegen kunnen mensen een klacht mel-
den bij de Sociaal Raadslieden van de ge-
meente of het kantoor van Ieder1Gelijk.Mel-
den kan ook telefonisch of via het
meldingsformulier op de website: www.ie-
der1gelijk.nl Binnen twee dagen wordt dan
contact opgenomen met de melder van de
klacht. Als er aanleiding toe is, volgt er een af-
spraak voor een intake.Van demelder hangt af
welke acties er vervolgens worden onderno-
men. Soms wil iemand alleen zijn verhaal
kwijt. In andere gevallen geven de consulenten
van Ieder1Gelijk informatie en advies,maar de
organisatie kan ook bemiddelen tussen twee

partijen. Betreft het een strafbaar feit dan kan
aangifte worden gedaan bij de politie. Ie-
der1Gelijk kan ook om een principiële uit-
spraak vragen van de Commissie Gelijke Be-
handeling (CGB). Die zoekt uit of in een
bepaald geval sprake is van discriminatie of
niet. Als dat het geval is, kan een civiele pro-
cedure worden gestart bij de rechtbank.

Deurbeleid
Discriminatie vindt vaak niet bewust

plaats. Zo kunnen onbewuste vooroordelen
ten aanzien van allochtonen die een werkge-
ver heeft, een rol spelen bij de selectie van
personeel. Het komt ook voor dat mensen
accepteren dat ze gediscrimineerd worden.
Bekend is het verhaal van supermarkten die
jongeren ontslaan als ze 18 worden.Veel jon-
geren vinden het normaal dat ze op hun 18e
moeten vertrekken, omdat ze te duur zouden
zijn voor de werkgever. Soms werkt een jon-
gere dan al drie jaar bij dezelfde supermarkt.
Plaggenborg: “Dit mag niet. Een werkgever
die dit structureel doet, kan hier op worden
aangesproken.” Plaggenborg noemt nog een
voorbeeld van een klacht die bij Ieder1Gelijk
terecht kwam. Twee mannen werd de toegang
tot een discotheek in het centrum van Nij-
megen geweigerd.Volgens hen had dit te ma-
ken met hun huidskleur. Plaggenborg: “We
wilden graag met de betreffende horeca-on-

foto’s bij dit artikel: Ieder1Gelijk Belangstelling bij de opening van het nieuwe pand

dernemer in gesprek om het deurbeleid met
hem te bespreken. Hij voelde zich echter erg
beledigd omdat hij werd beschuldigd van dis-
criminatie. Om die reden wilde hij niet met
ons praten.”De Commissie Gelijke Behande-
ling concludeerde vervolgens dat de onder-
nemer zich schuldig had gemaakt aan discri-
minatie op grond van ras. “Als hij vaker
mensen om deze reden de toegang weigert,
kan hij strafrechtelijk worden vervolgd”, ver-
telt Plaggenborg.

Ook vanuit Bottendaal komen er wel eens
klachten terecht bij Ieder1Gelijk. “In wijken
met een gemengde samenstelling komt het
vaker voor dat mensen zich vanwege hun ui-
terlijke kenmerken gediscrimineerd voelen.
Ze worden in winkels bijvoorbeeld extra in de
gaten gehouden. Als iemand met zo’n klacht
bij ons terecht komt, kunnen we bemidde-
len.” Met de verhuizing naar het pand te-
genover het ROC blijft Bottendaal de thuis-
haven van Ieder1Gelijk. Plaggenborg: “Het
is een fijne wijk. We zijn al lange tijd zicht-
baar in de buurt en veel bewoners weten wat
ons werk inhoudt. In de De Ruyterstraat lie-
pen wijkbewoners gemakkelijk binnen als ze
een vraag hadden.We hopen dat ons nieuwe
pand even laagdrempelig is.” n
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wierp een vele malen soberder plan voor een
‘kerkinrichtingmet woning’,waarmee het ‘bu-
tenkerkske’ uiteindelijk vorm kreeg.

Beunhaas
Toen het in 1908 opnieuw gonsde van

nieuwbouwplannen op het grote terrein naast
de kleine hulpkerk, leek Molenaar wederom
de meest voor de hand liggende architect.
Het liep nu echter dubbel zo zuur voor hem
af: de opdracht ging in zijn geheel naar ie-
mand anders. Molenaars nieuwe ontwerpen
ging per post retour naar Den Haag,met een
bedrag van 100 gulden voor de moeite.
Molenaar werd gepasseerd door B.J.

Claase, wrang genoeg de aannemer van het
door hem ontworpen Canisiuscollege. ‘En zo’,
schreef Gerard Brom later in zijn ‘Herleving
van de Kerkelijke kunst in katholiek Neder-
land’, ‘werd de bouw van een kerk in de om-
geving, die iedere bouwmeester van formaat
tot iets groots zou geïnspireerd hebben, aan
een plaatselijk beunhaas overgeleverd, die zijn
doopakte als voornaamste aanbeveling mee-
bracht’. Het is merkwaardig dat de volstrekt
onervaren Claase zo’n grote opdracht in de
wacht sleepte. Het hoe en waarom hiervan is
duister. Pater van de Kant noteert in 1931
niet alleen een waslijst van architectonische

gebreken aan de kerk,maar ook dat een ‘voet-
val voor pater provinciaal’ de reden was dat
Claase de kerk mocht ontwerpen. Waaruit
die ‘voetval’ bestond vermeld hij niet.
De Bottendalers maalden er hoe dan ook niet
om. Op 26 mei 1909 werd de nieuwe St. Jo-
zefkerk, een neoromaans-byzantijnse centra-
albouw met meer dan 1000 zitplaatsen, fees-
telijk ingewijd en zou decennialang een
spilfunctie in de wijk vervullen.

Parochiekerk
Pas in 1949, veertig jaar na de inwijding,

zou de Bottendaalse buitenkerk toch nog of-
ficieel tot parochiekerk verheven worden.De
kerken in de binnenstad lagen in puin door
het bombardement van 1944, en er werd
naarstig gezocht naar ruimte buiten het cen-
trum. Over deze gebeurtenissen gaan we la-
ter ongetwijfeld nog meer horen.

Jezuïeten
Het voormalige noodkerkje aan de Stijn

Buysstraat zou in de jaren na de inwijding van
de St. Jozefkerk verbouwd worden tot pasto-
rie, die door een kleine gemeenschap van pa-
ters jezuïeten werd betrokken. Niet alleen de
rector en de kapelaans vonden er onderdak,
maar later ook de jezuïeten die hoogleraar
werden aan de universiteit, zoals de bekende
professorenVan Ginniken en Schoonenberg.
Begin jaren negentig vertrokken de laatste je-
zuïeten uit Bottendaal. Ze gaven het stokje
over aan de Karmelieten, die de St. Jozefkerk
na een ingrijpende verbouwing omdoopten
tot Titus Brandsma Gedachteniskerk, en zo
weer een nieuw stuk geschiedenis schreven.

Parapluies !
Volgende keer verlaten we het ‘geestelijk

erf ’ van het jonge Bottendaal , en gaan we op
speurtocht in de De Ruyterstraat. Het jaar
1913: de opening van de ‘Koninklijke Para-
pluiefabriekMeulenberg & Zonen’.Met dank
aan Joep van Gennip en Paul Begheijn SJ n

De Bottendaalse buitenkerk
Nog maar kort geleden was nagenoeg iedere Nijmegenaar katholiek, ook de

Bottendaalse. Nadat eind negentiende eeuw de stadmuren en vestingwerken

gesloopt waren, en het aantal inwoners van onze stad explosief groeide, raakten

zelfs de laatste plaatsen in de kerken in de binnenstad bezet. In 1888 werd er een

hulpkerk geopend aan de Stijn Buysstraat, bestierd door de paters Jezuïeten van

de Molenstraatkerk. Ook dit aan Sint Jozef gewijde ‘butenkerkske’, dat er op num-

mer 11 ondanks verschillende verbouwingen overigens nog steeds staat, bleek al

snel te klein. Zelfs ‘het vaststellen eener derde H. Mis des zondags en op verplichte

feestdagen’ was te weinig om alle gelovigen te herbergen. Naast het noodkerkje

verrees een gloednieuw gebouw, dat in mei 1909 plechtig werd ingewijd.

Het Jaar 1909

‘De kroon op de zuidelijke stadsuitleg’

De St. Jozefkerk aan het Keizer Karelplein, rond 1910. De prachtige om-

liggende panden gingen verloren in de Tweede Wereldoorlog.

Bron: Provinciaal Archief Jezuïeten

26 mei 1909: pastoor Bonnike van de Molenstraatkerk draagt het Al-

lerheiligste van het ‘butenkerkske’ naar de nieuwe St. Jozefkerk.

Bron: Provinciaal Archief Jezuïeten

Door Frans Croonen

D
at de eerste katholieke kerk in des-
tijds ‘Nieuw-Nijmegen’ in Bottendaal
werd gebouwd was te voorzien. De

uitleg van de stad richtte zich voornamelijk
op het gebied ten zuiden van de gesloopte
Molenpoort. Al in juli 1885 kochten de jezuï-
eten van de Molenstraatkerk daarom voor
40.000 gulden bouwgrond aan het toen nog
bijna lege Keizer Karelplein.

‘Kerkinrichting met woning’
Aan de totstandkoming van het ‘buten-

kerkske’ in 1888 ging een architectonische
strubbeling vooraf.DeHaagse architect Nico-
laas Molenaar, door zijn bouwheerschap van
de eerste Molenstraatkerk en het Canisiuscol-
lege de ‘huisarchitect’ van de Nijmeegse jezuï-
eten, voorzag op het terrein aan het Keizer Ka-
relplein een enorme neogotische ‘RKKerk ten
dienste der nieuwe Parochie van de E. E.P.P Je-
suieten’. Maar die parochie zou er niet komen.
De bisschop van Den Bosch, mgr. Godschalk,
zag niets in het overhaast oprichten van een
nieuwe parochie, en stond Bottendaal slechts
een hulpkerk toe,met een rector aan het hoofd
in plaats van een echte pastoor. Molenaars
prachtige schetsen verdwenen in de la.Hij ont-


